

មិនយកខ្មែរណាជាសត្រូវ ?

មិនយកខ្មែរណាជាសត្រូវ ?

ជា ពាក្យស្លោក នយោបាយ ចង់ បង្ហាញ គតិបណ្ឌិត ជា អ្នក ផ្សះផ្សាជាតិ ក្នុង បរិបទ នៃ ទំនាស់ យោរយៅ រវាង ដៃគូនយោបាយ។ ដូច្នោះ ន័យ នៃ ប្រយោគនេះ វា មាន អត្ថរស នៅក្នុង តម្លៃ គំនិត សន្តិភាពនិយម អកម្ម។ អ្វី ដែល ជា ជម្លោះ គ្រប់ រូបភាព ជា អវិជ្ជមាន ព្រោះ ជម្លោះ វា ផ្ទុយ នឹង សន្តិភាព។ ប៉ុន្តែ សន្តិភាព សកម្ម វា ជា សហវិជ្ជមាន នៃ ដៃគូ នៅក្នុង ជម្លោះ តាម សន្តិវិធី។ ជា ទូទៅ នៅក្នុង ពិភពលោកសព្វថ្ងៃ មនុស្ស មិន ទុកគ្នា ជា សត្រូវនោះឡើយ ព្រោះ មនុស្សលោក រស់ នៅក្នុង កំពស់ សីលធម៌ ពិភពលោក ខ្ពង់ខ្ពស់ និង មាន ច្បាប់ សាកល សំរាប់ ធានា សេរីភាព របស់ មនុស្សម្នាក់ៗ ដែល ហៅ ថា ច្បាប់ សិទ្ធិមនុស្ស។ ដូច្នោះ ពោលអះអាង ថា មិនយក ខ្មែរ ណា ជា សត្រូវ វា គ្រាន់តែ ជា ការអះអាង អ៊ុកអធិក គ្មានអ្វី ជា គោលការណ៍ ដើម្បី ធ្វើឱ្យឃើញត្រូវ នឹង គោលបំណង ដែល ចង់ បាន គឺ សង្គ្រោះជាតិខ្មែរ ព្រោះ នៅក្នុង បរិបទ នៃ សង្គ្រោះ ជាតិ វា ច្បាស់ ជា មាន សត្រូវជាតិ ឬ វត្តអ្វី ដែល នឹងអាច បំផ្លាញជាតិ។ បើ ខ្មែរ រស់ នៅក្នុង សង្គម មាន កំពស់ សីលធម៌ ខ្ពង់ខ្ពស់ និង មាន ច្បាប់ សំរាប់ ធានា សេរីភាព របស់ពលរដ្ឋ ម្នាក់ៗ, ដូច្នោះ ជា ប្រត្យក្សភាព (évidence) វា គ្មាន ខ្មែរណា ជា សត្រូវ នឹង ខ្មែរដទៃ នោះឡើយ។ មួយវិញទៀត ប្រើ ពាក្យ « សត្រូវ » វា

មិនយកខ្មែរណាជាសត្រូវ ?

បង្ហាញ ថា មាន ជម្លោះ ហិង្សា នៅ ចំពោះមុខ សត្រូវ ហិង្សា ហើយ យក ពាក្យ « ខ្មែរ » ដើម្បី អះអាង ថា សត្រូវនោះ ពុំមែន ជា សត្រូវ ព្រោះ ជា ខ្មែរ វា គ្រាន់ តែប្រើ របៀប រោគ វិទ្យា (syllogisme) : « ខ្មែរ និង ខ្មែរ ពុំជា សត្រូវនឹងគ្នា, ខ្ញុំ ជា ខ្មែរ ដូច្នោះ គ្មាន ខ្មែរណា ជា សត្រូវ នឹងខ្ញុំ » ។ ជា ការពិចារណា នៃ ទស្សនៈវិជ្ជា លើ ទ្រឹស្តី ធម្មជាតិ ឬ ច្បាប់ ធម្មជាតិ។ គំនិត ជា ទូទៅ គឺ ឈរ លើ ជំនឿស៊ីប ដែល ទុក សំណុំ នៃ ច្បាប់ ធម្មជាតិ ដែល មិនប្រែប្រួល នៅក្នុង ពេលវេលា និង ទីលំហ ជា ច្បាប់ ពិសាល ជាង ច្បាប់ ដែល អាជ្ញាធរ ទទួល អំណាចមួយ បង្កើត ឡើង សំរាប់ រៀបចំ សង្គម ហៅ ថា ច្បាប់ វិជ្ជមាន (droit positif)។ ដូច្នោះ ច្បាប់ វិជ្ជមាននេះ ត្រូវតែ នៅក្រោម អំណាច ច្បាប់ ធម្មជាតិ។ ជាការពិត ការអះអាង ថា « មិនយកខ្មែរណា ជាសត្រូវ » គឺ ទុក ជា ច្បាប់ ធម្មជាតិ ឬ ជំនឿស៊ីប មាន វិសាល ភាព ជាង ច្បាប់ វិជ្ជមាន នោះឯង។ ប៉ុន្តែ នៅ ស្រុកខ្មែរ ច្បាប់ វិជ្ជមាន គឺ ជា ច្បាប់ របស់ អំណាចផ្តាច់ការ ដែល គេ បង្កើត ឡើង សំរាប់ ការពារ ផលប្រយោជន៍ អំណាចផ្តាច់ការ។ នៅត្រង់ ចំណុចនេះឯង ដែល វា មាន ភាពផ្ទុយគ្នាទាំងស្រុង រវាង ជំនឿ ស៊ីប របស់ កឹម សុខា នឹង ការទទួលស្គាល់ ច្បាប់ នៃ អំណាចផ្តាច់ការ ព្រោះ តែ គាត់ រស់ នៅក្រោម ដំបូល នៃ ព្រះរាជាណាចក្រ កម្ពុជា ដែល រស់ នៅក្រោម ដំបូល នៃ ច្បាប់ របស់ របប ផ្តាច់ ការ ច្បាស់លាស់ ដែល កឹម សុខា ខ្លួនឯង ជា ជនរងគ្រោះផ្ទាល់។ ដូច្នោះ ការអះអាងពីរ ផ្ទុយគ្នានោះ វា បង្កើត ដំបន់ ស្រមោល

